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نبود مدیریت یکپارچه مناطق ساحلی، پاشنه آشیل 
گردشگری مازندران

نبود مدیریت یکپارچه مناطق ســاحلی ،پاشــنه آشــیل صنعت گردشگری در 
مازندران اســت که بهره برداری بهینه این ظرفیت ساحلی کم نظیر نیازمند نقشه 
راه، برنامه ریزی اصولی، ســرمایه گذاری پایدار و مشــارکت همگانی است.به 
گزارش اقتصادسرآمد،  مناطق ساحلی به اعتقاد صاحبنظران امر یکی از مهم ترین 
و حساس ترین واحدهای مورفولوژیکی)علمی که از ساختمان و شکل ظاهری 
ابدان موجودات زنده اعم از جانوری و گیاهی و غیر زنده "معدنی ها"بحث می 
کند( زمین هســتند در زمان حاضر حدود دوســوم جمعیت زمین در فاصله ۶۰ 
کیلومتری از خط ساحلی زندگی می کنند و کشور عزیزمان هفت استان ساحلی 
- دریایی دارد که ضروری است برای اســتفاده بهینه و پایدار از ظرفیت های بی 
شمار مناطق ســاحلی خزر مدیریت یکپارچه این مناطق تهیه و تدوین اجرایی 
شود، ضمن این که طرح مدیریت یکپارچه مناطق ساحلی در بخشی اعظمی از 
سواحل جنوب ایران تهیه و اجرایی شده است.بناببر گزارش ایرنا ،کشورمان با 
دارا بودن بیش از سه هزار کیلومتر خط ساحلی در کرانه های دریای خزر، خلیج 
فارس و دریای عمان و با توجه به قرارگیری در موقعیت ژئواستراتژیک خاورمیانه 
تنگه هرمز و دسترســی به اقیانوس هند خود یک کشور ساحلی با اهمیت بسیار 
زیاد در منطقه و جهان محسوب می شود.ژئواستراتژیک عبارتست از مطالعه اثر 
عوامل استراتژیک محیط جغرافیایی منطقه ای و جهانی روی تصمیم گیری های 
سیاسی حکومت ها و اثر گذاری های متقابل کشورها در ابعاد منطقه ای و جهانی، 
و سیاست های قدرتی.به اعتقاد کارشناسان حوزه گردشگری مازندران با پیاده 
ســازی دقیق و اصولی طرح مدیریت یکپارچه مناطق ســاحلی می تواند گامی 
موثر در جهت دستیابی به توســعه پایدار این مناطق باشد.استان مازندران ۳۳۸ 
کیلومتر ساحل دارد که بخش مهم گردشگری آن در غرب مازندران از شهرستان 
محمودآباد تا رامسر واقع شده است که سالانه پذیرای میلیون ها مسافر و گردشگر 

داخلی و خارجی است.
نداشتن نقشه راه گردشگری، مشکلات زیســت محیطی و کمبود تاسیسات و 
زیرساخت های گردشگری از جمله مهمترین نقاط ضعف در این پهنه ساحلی 
غرب مازندران به شــمار می رود که بدون شک حجم عظیم ظرفیت در سواحل 
این منطقه و حتی اســتان مازندران نیازمند مدیریتی یکپارچه به منظور افزایش 
توانمندی و کاهش نقاط ضعف این مناطق اســت.نبود طرح مدیریت یکپارچه 
ساحلی سبب شده است تا ظرفیت های ســواحل خزر در استان مازندران بهینه 
استفاده نشود و گردشــگران منطقه بدون امکانات مربوط به ملزومات صنعت 
گردشگری در سواحل اعم از تفریحی و خدماتی به دیدن دریا یا در حد شنا کردن 
در فصل تابستان اکتفا کنند، ظرفیتی که اگر شکوفا بشود رافع بسیاری از چالش 
فراروی منطقه اعم از بیکاری بوده و رونق اقتصــادی منطقه را به دنبال خواهد 
داشت.کارشناسان امیدوارند که این طرح در سواحل سه استان شمالی در دولت 

جهادی سیزدهم محقق می شود.
لزوم تهیه طرح مدیریت یکپارچه مناطق ساحلی در شمال ایران

در همین پیوند، استاد رشته گردشگری دانشــگاه های مازندران و گیلان گفت: 
بحث مدیریت یکپارچه مناطق ساحلی سالهای متمادی در کشور مطرح و مورد 
توجه کارشناسان امر واقع شده اما به جز خطه جنوب آنهم در شرق تنگه هرمز که 
سازمان بنادر و دریانوردی به صورت عملیاتی به انجام این طرح های مطالعاتی 
اقدام کرد اما در مناطق ساحلی شمال این مهم هنوز به صورت قطعی انجام نشده 
اســت.محمدرضا اورمزدی در گفت و گو با ایرنا افزود: در بحث ســواحل هم 
شامل زیستگاه های انسانی شهری هم روستایی و تعبیر دیگر هم روستای ساحلی 
و مناطق شهری ســاحلی داریم که هر کدام دارای کارکردها و مختصات خاص 
خودشان هستند.وی خاطرنشــان کرد: مهم این که از مدیریت یکپارچه مناطق 
ســاحلی چه می خواهیم و برای چه این موضوع باید طرح بشود و رابطه اش با 
صنعت گردشگری چیست؟ یعنی این ۲ فاکتور چه تاثیری بر هم می گذارند و چه 
تاثیری از هم می پذیرند.وی تصریح کرد : در همه جای دنیا به این فاکتور توجه 
اصلی دارد که اولین آن زیســت محیطی اســت یعنی تمام اکوسیستم های آبی، 
خاکی، جانوری ، پوشش گیاهی و گونه های جانوری در آن زیست بوم ساحلی 
هستند و باید کارکردهای زیست محیطی آلاینده های محیطی بررسی دقیق شود.

توسعه گردشگری شمال بدون طرح مدیریت یکپارچه میسر نمی شود
این پژوهشگر حوزه گردشگری اضافه کرد : اکنون در سواحل مازندران آلاینده 
های بسیاری زیادی داریم این آلودگی آب که مشهودترین آن هست باید به دنبال 
کاهش منابع این آلاینده باشیم که مدیریت یکپارچه مناطق ساحلی به این مسائل 
توجه ویژه دارد.اورمزدی بیان کرد : موضوع دوم بحث یکپارچه سازی است که 
باید فعالیت هایمان را هدفمند کنیم که در راســتای چیست، حالا آن کارکرد می 
تواند گردشگری باشد اگر اقتصاد در استان ما چون مبتنی بر معیشت گردشگری 
هست باید همه سواحل ساماندهی شــود که این مناطق اکنون در ید شهرداری 
ها و دهیاری هاســت.وی خاطرنشان کرد : اگر اســتراتژی ما گردشگری باشد 
که این راهبرد متاسفانه کمتر دیده می شــود به طور مثال نوشهر منطقه ساحلی، 
گردشگری و بندری اســت، آیا همه رویکردهای ادارات و نهادها شهرستان با 
منطقه ویژه اقتصادی نوشهر مد نظر قرار می گیرد؟.این فعال گردشگری مازندران 
اظهارداشت : تا بحث حفاظت از منابع طبیعی و محیط زیست و یکپارچه سازی 
و اســتراتژی هدفمند که در متن مدیریت یکپارچه مناطق ساحلی هست اتفاق 
نیفتد توسعه گردشگری پایدار در مناطق ساحلی شمال به ویژه در غرب مازندران 

محقق نمی شود.
اورمزدی افزود : در همین ارتباط نیز بحث آمایش سرزمین پیش می آید، همه این 
موارد قطعاتی از یک پازل اســت که اقتصادی مبتنی بر ساحل یا جنگل و دریا را 
تشکیل می دهد که می تواند کارکردهای زیست محیطی ، گردشگری و توسعه 
پایدار داشته باشد.این استاد دانشگاه گفت : چون این طرح تا حالا به معنای واقعی 
کلمه اتفاق نیفتاده واقعا پاشنه آشیل گردشگری است یعنی اول پایه بنا را محکم 

داشته باشیم بعد روی سازه کار صحبت کنیم.
ساحل مازندران به لحاظ گردشگری خروجی نداشت

اورمزدی اضافه کرد : خط ترازها در شمال ایران نسبت به ساحل جنوب فرق می 
کند چون اینجا، ما چاله خزر را داریم یعنی ۲۹ متر نسبت به آبهای آزاد جهان پایین 
تر هستیم که قاعدتا زمانی که بحث ساحل می شود یا توسعه مناطق ساحلی، این 
سنجش ها و پایش ها و حتی مطالعات و برنامه ریزی با ساحل جنوب ایران فرق 
می کند.وی محیط زیست را اولین بحث مدیریت یکپارچه مناطق ساحلی دانست 
و گفت: اکوسیستم های زیردریایی خلیج فارس و دریای عمان اعم از جانوری 
و گیاهی با شــمال ایران فرق می کند، در جنوب ایران دریای عمیق داریم اما در 
شــمال گودترین نقطه دریای خزر به عمق ۹۵۰ متر در محدود انزلی واقع شده 
است.وی ادامه داد : بنابراین باید بدانیم که از سواحل شمال ایران چه می خواهیم و 
هدفگذاری ما چیست؟ اولویت و استراتژی ها مشخص بشود تا بعد روی تاکتیک 
ها متمرکز بشویم.اورمزدی خاطرنشان کرد : متاسفانه چیزی که الان در سواحل 
شمال به ویژه در غرب مازندران شاهد آن هستیم رویکرد بلاتکلیفی است، باید 
دید که بر سر سواحل به طور مثال از نور تا رامسر چه آمده است و اکنون چه نوع 
کاربری صورت گرفته است؟ آیا درآمدزایی واقعی از سواحل می شود؟ دولت 

و مردم هیج نفعی از آن نمی برند، در اقتصاد ساحلی هر دو بهره مند می شوند.
وی اظهارداشت : سواحل مازندران از گذشته تا امروز بیشتر شهرک های ساحلی 
بوده است یعنی شمال را به اسم دریا می شــناختند که بیایند تفریح کنند ولی نه 
این که کل ساحل را ببریم زیر ساخت و سازهای مسکونی خاص، اهداف نهایی 
توســعه مدیریت یکپارچه مناطق ساحلی این اســت که مردم در اقتصاد دریا و 

ساحل سهیم باشند.

 افزایش 40 درصدی تولید میگو پرورشی
استاندار بوشهر با اشاره به اینکه طرح های دانش بنیان سبب افزایش بهره وری و کاهش هزینه تولید می شود، گفت: در این راستا افزایش بهره وری در اراضی پرورش میگو، تولید این محصول ۴۰ 
درصد افزایش داده است.به گزارش اقتصادسرآمد، احمد محمدی زاده در بررسی اجرا طرح های اقتصادی یکی از ظرفیت های استان بوشهر را آبزی پروری دانست و اظهار داشت: تولید ماهی 
و میگو پرورشی از توانمندی تولیدی استان است که نقش مهمی در تولید، صادرات و اشتغال دارد.وی از تولید ۳۹ هزار تنی میگو پرورشی در سال جاری خبر داد و بیان کرد: با اجرا طرح های 
دانش بنیان و افزایش بهره وری، تولید میگو پرورشی در استان بوشهر نسبت به سال قبل ۴۰ درصد افزایش یافته است. استاندار بوشهر ادامه داد: سال قبل تولید میگو پرورشی ۲۸ هزار تن بود 
که امسال تاکنون بیش از ۳۹ هزار تن برداشت شده است.محمدی زاده با اشاره به اینکه برای سال آینده یک هزار و ۵۰۰ هکتار به اراضی پرورش میگو افزوده می شود خاطرنشان کرد: با استفاده 
از طرح های دانش بنیان و افزایش بهره وری پیش بینی می شود تولید میگو پرورشی تا ۵۰ هزار تن افزایش یابد.وی با اشاره به اینکه راندمان تولید میگو پرورشی در هر هکتار با بهره وری به شش 

هزار تن افزایش می یابد تصریح کرد: این در حالی است که با استفاده از طرح های دانش بنیان تولید این محصول به چند برابر در هر هکتار قابل افزایش است.

شیلات

راه اندازی نخستین قفس فولادی پرورش 
ماهی در آب های گلستان 

مدیرکل شیلات گلستان گفت: نخستین قفس فولادی 
پرورش ماهی در دریا با ظرفیت تولید ۲۵ هزار کیلوگرم 
ماهی در هر دوره پرورشــی در دریای خزر آب اندازی 
شد.به گزارش اقتصادســرآمد،  اسماعیل جباری اظهار 
کرد: با توجه به وجود پهنه آبی با قابلیت اجرای طرح های 
پرورش ماهی در دریا، یکــی از طرح های اقتصادی و 
تولیدی مناسب برای گلســتان، مقوله پرورش ماهی در 
قفس است.مدیرکل شیلات گلستان افزود: در این بخش، 
شیلات گلستان تاکنون نسبت به صدور پروانه فعالیت 
به ظرفیت سه هزار و ۷۵۰ تن برای ۱۱ شخصیت حقیقی 
و حقوقی اقدام کرده است.وی بیان کرد: در همین راستا 
اولین قفس فولادی پرورش ماهــی در دریا، با قابلیت، 
جابجایی و با قطر ۳۰ متر و تولید ۲۵ تن ماهی، توســط 
بخش خصوصی در گلستان ســاخته شده و به صورت 
پایلوت آب اندازی شد.جباری گفت: این قفس که هم 
اکنون ذخیره سازی ماهی در آن انجام شده، با توجه به 
پسروی آب دریا، قابلیت جابجایی به عمق های مناسب 
را هم دارد.مدیرکل شیلات گلســتان افزود: در برنامه 
تحولی در بخش پرورش ماهی در دریا تولید هشــت 
هزار تن ماهی در افق ۱۴۰۴ پیش بینی شده که با تحقق 
این برنامه برای ۸۰۰ نفر به صورت مســتقیم و هزار و 
۶۰۰ نفر هم به صورت غیرمستقیم اشتغال زایی خواهد 
شد.جباری گفت: در سال جاری تاکنون بیش از ۳۰ هزار 
بچه ماهی قزل آلا در قفس های مستقر در آب های استان 

ذخیره سازی شده است.

 ۳۲ تن نهاده آبزیان برای دزفول 
دریافت شد

رییس اداره شیلات شهرستان دزفول گفت: ۳۲ تن نهاده 
آبزیان )کنجاله ســویا( از ابتدای امسال تاکنون از طریق 
ســامانه بازارگاه در دزفول دریافت کرده ایم.به گزارش 
اقتصادسرآمد، بهروز قوامی فر به ایرنا افزود: ۲ مجموعه 
خوراک آبزیان هرکدام با ظرفیت ۱۰ هزار تن طی ســه 
سال اخیر در شهرک صنعتی شماره ۲ دزفول افتتاح شده 
که در حال فعالیت هســتند.وی ادامه داد: حدود هشت 
متقاصی جدید برای تولید خــوراک آبزیان در دزفول 
داریم که از این تعداد ســه نفر موفق به دریافت پروانه 
تاسیس شــدند و یک مجموعه با پیشرفت فیزیکی ۹۰ 
درصد در شهرک صنعتی شــماره ۲ آماده شروع به کار 
است.رییس اداره شــیلات شهرستان دزفول گفت: سه 
میلیون و ۷۵۰ هزار قطعه ماهی پرورشی از ابتدای امسال 
تاکنون در شهرستان دزفول تولید شده است.وی افزود: 
سال گذشــته، ۲هزار و ۵۵۲ تن آبزی در دزفول تولید 
شده که شامل بخش پرورش و منابع آبی است.قوامی فر 
بیان کرد: سطح مفید آبزی پروری در دزفول ۲۹۲ هکتار 
است که اغلب به صورت سنتی و استخرهای خاکی در 
بخش چغامیش فعال هستند.وی افزود: ۶ مزرعه آبزی 
پروری در حوزه پــرورش ماهیان گرمابی و یک مزرعه 
خاویاری با پنــج هزار و ۵۰۰ مترمربع ســطح مفید در 
دزفول وجود دارد که خاویار تولیدی به طور کامل صادر 
می شود.رئیس اداره شیلات دزفول همچنین از تولید ۲۱ 
کیلوگرم خاویار و بیش از ۶.۴ تن گوشت خاویاری در 
سال گذشــته خبر داد و گفت: وضعیت اقتصادی در به 
ثمررسیدن خاویار موثر است چراکه در صورت جوابگو 
نبودن هزینه ها گوشــت خاویار به فروش می رسد.وی 
افزود: در بخش ســردابی نیز یک مزرعه با وســعت ۲ 
هزار و ۴۰۰ مترمربع ســطح مفید در دزفول وجود دارد 
که سال گذشته ۳۳ تن برداشــت داشته و ظرفیت تولید 
آن ۱۰۰ تن است.قوامی فر کاهش زمین و مصرف بهینه 
آب را از سیاســت های شیلات دانســت و اظهارکرد: 
روش متراکم طی ســال های اخیر در مجتمع پرورشی 
شــهید رجایی دزفول در ۲ مزرعه اجرا شد همچنین ۲ 
مزرعه به صورت کشت تلفیقی غیرصنعتی با تولید ۹.۵ 
تن در حال فعال اســت.رییس اداره شیلات شهرستان 
دزفول بیان کرد: هشت متقاضی احداث پرورش ماهی 
به روش متراکم و کشت تلفیقی در دزفول داریم که در 
حال پیگیری و صدور مجوز هستند؛ یک واحد ۳۵ تنی 
پرورش متراکم نیز با پیشــرفت فیزیکی ۶۰ درصد در 
منطقه شوهان در حال اجرا است.وی با بیان اینکه واحد 
پرورش زالو در دزفول پروانه تاسیس دریافت کرده و در 
حال احداث است، افزود: پروانه تکثیر و پرورش ماهیان 
زینتی نیز با ظرفیت تولید ۲ میلیون قطعه در حال انجام 
مراحل اداری است.قوامی فر  با اشاره به ظرفیت دزفول 
در تولید انواع آبزیان گفت: در مناطق مختلف، گونه های 
محدود آبزیان پرورش می یابند ولی دزفول کلکسیونی 
از پرورش آبزیــان دارد و انواع ماهــی و آبزی در این 
شهرستان پرورش می یابد.وی اســتفاده بهینه از آب را 
ضروری دانست و افزود: می توان آبی که به روش غرقابی 
در مزارع کشاورزی استفاده می شــود را برای پرورش 
ماهی اســتفاده و آب غنی از کود حاصل پرورش ماهی 
را روانه مزارع کشاورزی کرد.رئیس شیلات دزفول بیان 
کرد: می توان با استفاده از ســازه های پیش ساخته، بتنی 
و فایبرگلاس در روش متراکــم، ۸۵ درصد آب تصفیه 
شده و با کیفیت بالا را دوباره به مزارع بازگرداند که البته 

اجرای این امر نیازمند مجوز زیست محیطی است. 

گروه حمل و نقل - عطیه صفی زاده - 
ششمین نمایشگاه حمل و نقل لجستیک 
پایان آذرماه در تهران برگزار شد. مانند هر نمایشگاه 
تجاری، انتظاراتی از این نمایشــگاه می رود. از نظر 
طراحی و چیدمان تا جوشش و جنبش در نمایشگاه تا 
نتایجی که هر غرفه دار از آن می گیرد، حائز اهمست 
است. رویه های مشــخصی برای سنجش و ارزیابی 
نمایشگاه ها وجود دارد که البته در ایران اعمال نمی 
شود و معمولا نمایشگاه ها بعد از اختتامیه به فراموشی 
سپرده می شوند تا نمایشگاه بعدی و این نقص بزرگی 
اســت که حداقل برآمد آن، به دوش کشــیدن نقاظ 

ضعف این نمایشگاه برای نمایشگاه بعدی است. 
این رویه منوط و محدود به نمایشگاه لجستیک نیست 
و متاسفانه یک قاعده ای است برای تمامی نمایشگاه 
هایی کــه در ایران برگــزار می شــود. اما وضعیت 
نمایشگاه ششــم حمل و نقل و لجســتیک چگونه 
بود؟ آیا غرفه داران که با صرف هزینه های زیادی در 
نمایشگاه جای گرفتند، رضایت داشتند؟ درصد این 
رضایت چقدر اســت؟ نقاط ضعف و قوت ها کدام 
بودند و برای نمایشگاه هفتم چه نگاه راهبردی باید 
داشت؟ عموم این سوالات و موارد مشابه، همواره از 
نکات خاص و برجسته ای است که هم نمایشگاه دار 

و هم غرفه دار لازم است به آن توجه کنند. 
آن چه در ادامه می آید، جمع بندی نظرات تعدادی از 
غرفه داران است که دیدگاه خود را در اختیار روزنامه 

گذاشته اند:
ششــمین نمایشــگاه حمل ونقــل، لجســتیک 
و صنایع وابســته در حالی از تاریــخ ۲۷ لغایت ۲۹ 
آذرماه امســال در مصلی امام خمینی )ره( شــد که 
شــرکت های دریانــوردی، کشــتیرانی و از طرفی 
سازمان های دریانوردی که نقش به سزایی در حمل 
و نقل محصولات مختلف و تسهیل در امر واردات و 
صادرات دارند حضور داشتند؛ حضور فعالان حوزه 
دریا و مرتبط با اقتصاد دریا، مورد توجه و نظر روزنامه 
دریایی اقتصاد سرآمد است؛ به همین دلیل، ما پیگیر 
نتایج نمایشگاه و دریافت نظرات شرکت کنندگان در 

این نمایشگاه هستیم. 
  برگزاری این نمایشگاه مزیت های زیادی همچون به 

نمایش گذاشتن ظرفیت و توانمندی های شرکت های 
مختلف، تبــادل ارتباط و ارائه خدمات مشــاوره ای  
داشــت و آثار مثبتی بر جای گذاشت. ضعف بزرگ 
نمنایشگاه، نداشــتن اطلاع رسانی مناسب میدانی در 
در سطح شهر، فضای مجازی و سایر فضاهای اطلاع 
رسانی بود و در واقع، ششــمین دوره از نمایشگاه با 

سکوت خبری و چراغ خاموش به اتمام رسید. 
نمایشگاه منظم با ضعف اطلاع رسانی

مدیر شــرکت ژئــو رفلکس در خصــوص برپایی 
نمایشگاه ششم گفت: نمایشگاه بسیار منظم و در سطح 
خوبی برگزار شد و بر خلاف برخی از نمایشگاه ها نظم 

حرف اول را در این نمایشگاه می زد. 
 لطفی در  گفت و گو با اقتصادسرآمد با بیان اینکه نمره 
۱۵ را به این نمایشگاه می دهم، افزود: نمره خوبی برای 
این نمایشگاه اختصاص می دهم و با تمامی انتقادات، 
عملکرد ششمین نمایشگاه بسیار خوب بود و شرکت 
های دانش بنیــان حضوری گســترده و فعال در این 

نمایشگاه داشتند. 
وی با انتقــاد از ضعــف اطلاع رســانی در برپایی 
نمایشگاه ها در کشور گفت: مســائل ضعف خبری 
در این نمایشگاه مشهود بود و متأسفانه خبررسانی در 

برپایی نمایشگاه ها بسیار ضعیف است و نیاز است در 
این راستا اقدامات بهتری شکل بگیرد. 

وی با اشاره به استقبال شرکت ها و متخصصین از غرفه 
شرکت ژئو رفلکس  گفت: اســتقبال خوبی از غرفه 
ما شد و ما موافقت نامه های خوبی را با چند شرکت 
بزرگ به امضا رساندیم و در مجموع نمایشگاه خوبی 

برای ما بود. 
وی با انتقاد از عدم توازن در غرفه آرایی شرکت های 
متمــول و دانش بنیان ها، تصریح کرد: شــرکت های 
بزرگ و متمول بیش از ده میلیــارد ریال برای این دو 
روز هزینه کردند درصورتی که برخی از دانش بنیان 
ها غرفه جذابی برای ارائه نداشتند و رقابت بین علم و 

ثروت بسیار ناعادلانه بود. 
 لطفی ادامه داد: در حین برگزاری نمایشــگاه اعلام 
شد وزارت راه و شهرســازی از برخی دانش بنیان ها 
برای برپایی غرفه  حمایت کرده که واقعاً این ادعا در 
حد یک شــوخی بود و باید در این نمایشگاه ها برای 
رقابت عادلانه از غرفه های شــرکت های دانش بنیان 

حمایت های بیشتر و گسترده تری صورت بگیرد.
 این پژوهشــگر علــوم دریایی خاطرنشــان کرد: 
دانش بنیان ها در این نمایشگاه خدمات بسیار جذابی 

ارائه دادند؛ اما متأسفانه به دلیل ضعف اطلاع رسانی، 
استقبال خوبی از این غرفه ها صورت نگرفت.

وی در پایان خواستار رفع برخی نواقص در نمایشگاه 
هفتم شد و افزود: بهتر است برای نمایشگاه هفتم در 
خصوص زمان بندی و ارائه کیفیت به مراجعه کنندگان 
و مستندســازی و اطلاع رسانی نمایشــگاه اقدامات 
بهتری صورت گیرد تا بازتاب نمایشــگاه بهتر از این 

دوره باشد.
  مزیت های بسیار خوب همراه با ضعف

 اطلاع رسانی
مسئول اداره روابط عمومی سازمان بنادر دریانوردی 
کنگان با بیان اینکه باهــدف معرفی ظرفیت های این 
سازمان به افراد متخصص و تجار در ششمین دوره از 
نمایشگاه لجستیک شرکت کردیم، اذعان کرد: از آن 
جایی که بندر کنگان فاصله نزدیکی به بنادر کشورهای 
قطر و امارات دارد، تجار می توانند از این ظرفیت برای 

واردات و صادرات محصولات خود استفاده کنند. 
سید احمد جعفری در گفت و گو با اقتصادسرآمد با 
بیان اینکه در این نمایشــگاه تجار و بازرگانی زیادی 
با ســازمان بنادر و دریانوردی کنگان آشــنا شدند و 
امیدواریم هر چــه زودتر اهداف ما محقق شــود و 
تجار و بازرگان از ظرفیت این بنــدر برای صادرات 
و واردات کالاهای خود استفاده کنند، عنوان کرد: به 
عقیده بنده نمایشــگاه مزیت های بسیاری خوبی از 
جمله حضور اکثر سازمان دریانوردی، شرکت های 
متخصص و معرفی های توانمندی های آنها داشت؛ اما 
ضعف اطلاع رسانی آن باعث شد که اکثر غرفه داران 
از موضوع گلایه مند باشند، و من نمره ۱۸ به نمایشگاه 
می دهم. ۹۵درصد از اهــداف ما برای حضور در این 

نمایشگاه محقق شد.
تحقق اهداف با ضعف اطلاع رسانی 

احســان امامی، مســئول بازرگانی و فروش شرکت 
کشــتی رانی و دریا نوری جهان دریا نیز با بیان اینکه 
شرکت کشــتی جهان دریا به صورت تخصصی در 
حوزه کشتی رانی و حمل نقل بین المللی فعالیت می 
کند، به خبرنگار اقتصادسرآمد عنوان کرد:در این راستا 
در کشــور های مختلف نمایندگانی معتبر فعالی هم 

چون چین،سنگاپور، فلاند و...داریم

کنکاشی درباره ششمین نمایشگاه حمل و نقل؛ نمایشگاه هفتم در گرو حرکت هدفمند 

عدم اطلاع رسانی بلای جان نمایشگاه داران لجستیک

برگزیده ها

مدیرعامل شرکت حمل کانتینری گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه 
علی رغم افزایش چشمگیر عملیات حمل بار از سوی گروه کشتیرانی در سال گذشته، 
امسال نیز رکورد سال قبل در بخش حمل کانتینری شکسته خواهد شد، گفت: از این 
پس هر دو هفته یکبار کشتی های کانتینری با ظرفیت بالا به صورت مستقیم از خاور دور به بندر 

چابهار تردد خواهند داشت.
به گزارش اقتصادسرآمد، مجید سجده با اعلام اینکه شــرکت حمل کانتینری گروه کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران امسال نیز در تداوم رویکرد ارزش آفرینی سال قبل رکورد حمل کانتینر را 
شکسته است، تصریح کرد: برآورد ما در بخش حمل بار کانتینری آن است که تا پایان سال جاری 

رکورد سال قبل خود را در عملیات حمل کانتینر به مقدار ۱۵ درصد افزایش دهیم.
وی با تأکید بــر اینکه در حال راه اندازی خطــوط جدید حمل بار کانتینــری به بنادر مختلف 
هستیم، به ورود نخســتین شناور کانتینری این شــرکت با ظرفیت TEU ۶۵۰۰ کانتینر به بندر 
چابهار اشــاره کرد و گفت: ایجاد خط منظم کانتینری از/به چابهار-شــرق دور، دســتاوردی 
 ملی برای گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران به خصوص حمل ونقل کانتینری این گروه

 است.
مدیرعامل شرکت حمل کانتینری گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران درخصوص فعالیت 
این خط منظم کانتینری تصریح کرد: از این پس هر دو هفته یکبار کشتی های کانتینری با ظرفیت 
بالا به صورت مســتقیم از خاور دور به بندر چابهار تردد خواهد داشــت و این اقدام استمرار 
می یابد.سجده با تأکید بر اینکه سازمان منطقه آزاد چابهار و سازمان بنادر و دریانوردی در زمینه 
راه اندازی خط کانتینری به بندر چابهار، همکاری خوبی با گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی 
ایران داشته اند، ابراز امیدواری کرد با برنامه ریزی های صورت گرفته در زمینه توسعه ترانزیت و 

رونق کریدور شمال-جنوب توفیقات بیشتری نصیب گروه کشتیرانی شود.
وی در ادامه اظهارات خود با یادآوری اینکه در حال حاضر کشــتی های بزرگتر کانتینری این 
شرکت با ظرفیت ۱۴ هزار و TEU ۵۰۰ به دلیل امکانات محدود بندر چابهار، امکان پهلوگیری در 
این بندر را ندارند، افزود: در صورت نصب گنتری کرین ها )جرثقیل دروازه ای( در بندر چابهار 

این محدودیت نیز تا حد زیادی رفع خواهد شد.
به گزارش کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایران، مدیرعامل شــرکت حمــل کانتینری گروه 
کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایران در عین حال تأکید کرد: مهم ترین عوامل برای توســعه 
ترانزیت از بندر چابهار، توســعه پســکرانه این بندر در بخش های مختلــف جاده ای و ریلی 
است.ســجده در پایان اظهارات خــود از دیگر موانع عدم توســعه ترانزیــت از بندر چابهار 
به بالا بودن کرایــه حمل زمینی از این بندر اشــاره کرد و گفت: حمل جــاده ای کانتینر از این 
بندر به اصطلاح دوســر بار نیســت؛ اما اگر کانتینرها دوسر بار شــوند مطمئناً امکان توسعه 
 فعالیت ها بیش از پیش وجود دارد و بندر چابهار می تواند شــانه به شــانه بندرعباس توسعه 
یابد. البته ترانزیت منطقه از چند مســیر در حال رخ دادن اســت. از ســمت شــرق پاکستان 
بســیار فعال اســت، بندر کراچــی و گــوادر زیرســاخت های بســیار مناســبی را فراهم 
کرده اند. از ســوی دیگر بنــدر ام القصر عراق در حال توســعه اســت که در ایــن میان بندر 
چابهــار می تواند نقش بســیار مهمی را ایفــا کند و بر این اســاس در صورتیکه پســکرانه، 
 خط راه آهــن و جــاده توســعه یابــد مطمئناً بنــدر چابهــار بیــش از این فعــال خواهد

 شد.

مدیر کل اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان سیستان و بلوچستان 
از برگزاری نخستین جشنواره گردشگری اســتان های ساحل نشین در چابهار از تاریخ 
۲۸ دی ماه خبر داد.به گزارش اقتصادسرآمد،علیرضا جلال زایی به مانا با اشاره به اهمیت 
توسعه گردشگری در سواحل مکران و تاکید مقام معظم رهبری بر این امر از انجام برنامه ریزی های 
استانی در راســتای تحقق گردشگری دریایی و ســاحلی در اســتان خبر داد.مدیر کل اداره میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان سیستان و بلوچســتان، ادامه داد: در همین راستا موفق 
شدیم نخستین جشنواره گردشــگری ساحل نشــینان ایران را به میزبانی چابهار در سواحل مکران 
برگزار کنیم.وی خاطرنشان ساخت: در این جشنواره نمایندگان استان های مازندران، گیلان، گلستان، 
خوزستان، بوشــهر، هرمزگان و سیستان و بلوچستان ظرفیت های گردشــگری دریایی و ساحلی، 
فرهنگی و تاریخی خود را به نمایش خواهند گذاشت.جلال زایی اذعان داشت: در حاشیه برگزاری 
این جشنواره، همایشی نیز تشکیل خواهد شــد که طی آن فرصت های سرمایه گذاری گردشگری 
ساحلی و دریایی هفت استان ساحلی کشور در قالب پکیج مشخص در اختیار سرمایه گذاران بخش 
خصوصی قرار خواهد گرفت.به گفته این مقام مسئول در استان سیستان و بلوچستان، برگزاری این 
همایش نقش مهمی در معرفی هر چه بیشــتر جذابیت های توریسم دریایی مکران و جذب سرمایه 
گذاران بخش خصوصی ایفا خواهد کرد.به گفته این مقام مســئول در استان سیستان و بلوچستان، 
این رویداد در تقویم رویداد های سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری کشور تعریف 
شده و مقرر شده تا هر سال در یک استان ساحل نشین برگزار شود.وی همکاری دستگاه های مرتبط 
در برگزاری این جشنواره را خواستار شد و گفت: دستگاه های مختلف می توانند در زمینه تبلیغات 
و اطلاع رسانی، برگزاری سیاه چادر های عشــایری، معرفی ظرفیت ها و فرصت های استان در این 
جشنواره همکاری لازم را با اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان انجام دهند.
مدیر کل اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان سیستان و بلوچستان، این استان را به 
دلیل دارا بودن بخش زیادی از سواحل مشترک با دریای عمان، یکی از مهمترین استان های ساحلی 
استان در زمینه دارا بودن پتانسیل های گردشگری اعلام کرد.به گفته وی، استان سیستان و بلوچستان 
تنها استانی است که از طریق اقیانوس هند به آب های آزاد راه داشته و این امتیاز بسیار ویژه ای برای 
توریسم این استان محسوب می شود.جلال زایی تاکید کرد: سواحل مکران، ایران را با ۱۹ کشور حاشیه 
اقیانوس هند و یک سوم جمعیت دنیا هم مرز می کند که این امر در نوع خود در میان سایر استان های 
ساحلی کشور و از نظر توریسم دریایی بسیار منحصر به فرد است.به گفته این مقام مسئول در استان 
سیستان و بلوچستان، جشنواره گردشگری ساحل نشینان کشور بهانه ای برای مطرح کردن اهمیت 
سواحل مکران جهت رشد اقتصادی با تکیه بر توسعه دریامحور است.وی اذعان داشت: یکی از دلایلی 
که اولین دوره جشنواره ساحل نشینان کشور در چابهار برگزار می شود ارجحیت و اهمیت سواحل 
مکران به لحاظ تجارت، ترانزیت و ظرفیت های گردشگری نسبت به سواحل دیگرِ کشور است.مدیر 
کل اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان سیستان و بلوچستان، خاطرنشان ساخت: 
برگزاری این جشنواره در چابهار می تواند باعث معرفی ظرفیت های منطقه، فراهم کردن زمینه برای 
سرمایه گذاری، افزایش شهرت استان و افزایش خودباوری در میان مردمان این خطه جهت مشارکت 
در توسعه  شود.وی با بیان اینکه تمدن دریایی در کنار سواحل و توسط مردمانی که در آنجا زندگی 
می کنند شکل می گیرد، تصریح کرد: لذا برگزاری اینگونه جشنواره ها نقش مهمی در شکل گیری و 
احیای این تمدن و بستر سازی برای نقش آفرینی مردمان این منطقه در توسعه پایدار متناسب با تأثیر 

مزیت های دریا در زندگی آنان خواهد بود.

مدیرعامل شرکت حمل کانتینری گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی خبرداد

 سرویس دهی خط کانتینری چابهار به شرق دور
 هر دو هفته یکبار

 ۲۸ دی ماه در  سیستان و بلوچستان صورت می گیرد

 برگزاری نخستین جشنواره گردشگری ساحل نشینان
 به میزبانی چابهار

بخش اول

بخش اول


